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Tisztelt Köztársasági Elnök Úr!  

Tisztelt Civil Fórum! 

 

Mindenekelőtt szeretném emlékeztetni a Köztársasági Elnök urat arra, 

hogy 2005. végén az elsők egyikeként üdvözöltük vállalását, az un. „zöld” 

köztársasági elnökök platformjának életre hívására. Ezúton szeretnénk 

megerősíteni akkori elhatározását és elkötelezettségét azzal, hogy jó úton jár. 

A Tisza-problemetika, vagyis a Tisza folyó egységes, vízgyűjtő 

szemléletű kezelése  Közép-Európa  érintett államai számára tabu téma. Nincs a 

probléma nagyságának megfelelő összehangolt együttműködés! A Tisza és 

mellékfolyói szélsőséges viselkedésének, a Tiszai Alföld kiszáradásának 

veszélye ismeretében fölösleges kitérnem e probléma orvoslásának fontosságára, 

amely 5 országban 16 millió embert érint közvetlenül. Mivel azonban e területek 

jó része a Tisza völgyében kitűnő termőtáj, a környező országok élelmiszerrel és 

tiszta vízzel való ellátásának szempontjából ez a szám sokszorosára nő. Nem 

feledkezhetünk meg ugyanakkor a tiszta víz felértékelődéséről sem, ami ma már 

stratégiai tényező. A Kárpát-medence – beleértve Magyarországot – pedig 

felszín alatti és felszíni vizekben gazdag. E gazdagságunkat a legközelebbi 

jövőben, különösen a Tisza völgyében mérhető előnnyé kell fordítanunk. 

Tapasztalva a megoldások késlekedését, 2005. november 3-án Tiszaroffra 

hívtuk a Kárpátok-Tisza régió 5 országa érintett területeinek vízügyi, környezet- 

természet és tájvédelmi szakembereit, polgármestereit, önkormányzati tagjait, 

valamint civil képviselőit, és útjára indítottuk a Kárpátok-Tisza Együttműködést. 

A 2007. május 18-án Nagyszőlősön aláírt Tisza Charta legfőbb 

mondanivalója, hogy a Tisza vízgyűjtő területével azonos, 5 országra kiterjedő, 

157 ezer négyzetkilométernyi Kárpátok-Tisza nemzetközi nagyrégió 



felzárkóztatását Európa fejlett régióihoz csakis nemzetközi együttműködéssel, 

az Európai Unió együttműködésével vagyunk képesek megvalósítani. 

Ezért arra kérjük Elnök Urat, hogy befolyását latba vetve hívja fel idehaza 

a parlament környezetvédelmi bizottságának figyelmét a probléma fontosságára.  

De fontos lenne az is, hogy a a rajtunk kívül érintett 4 ország  államelnökeinek 

figyelme is a közös megoldásokra koncentrálódjon  – az árvíz, a belvíz, az 

aszály, az ember okozta ökológiai katasztrófa kockázatának közös csökkentése 

tekintetében. Különösen veszélyes problémát jelentenek a Nagybánya környéki 

cianidos ülepítő tavak, az ottani meddőhányók, valamint Kárpátalján, 

Nagymuzsajnál működő, illetve a romániai Verespatakon tervezett aranybánya 

veszélyei, de közös megoldásért kiált  szeretett folyónkon az áradások 

alkalmával lezúduló szeméttömeg is.  Kérjük kezdeményezze ez ügyben az 

érintett államelnököknél egy közös, nemzetközi munkacsoport felállítását. Mi e 

munkacsoportban kezdeményezőként és javaslattevőként – kapcsolataink latba 

vetésével - felajánljuk tapasztalatainkat és együttműködésünket. Ugyanakkor, a 

legközvetlenebbül érintettek bevonásával idehaza is kezdeményezzük a Tisza 

problematika megoldására egy olyan szakmai fórum életre hívását, amely 

választ keres a folyóvölgy gondjainak megoldására, azaz a Kárpátok-Tisza régió 

hosszú távú jövőképének megalkotására. Ennek a gondolatnak a hazai 

támogatása, úgy gondoljuk az Ön védnökségével, lenne a leghatékonyabb. 

A fent említett  kérésünk,  és a Tisza Chartában megfogalmazott 

javaslataink, fohász és egyben jajkiáltás, miután kimerítettük az összes hazai 

állami fórumot, beleértve A szakminisztériumokat, az Országgyűlés 

Környezetvédelmi Bizottságát és a Parlament Elnökét is. Utolsó reményünk 

Elnök Úr fogadókészsége. 

Szakmai téren, a mondanivaló konkrét kidolgozására természetesen állunk 

munkatársai rendelkezésére. 

 

Tiszakürt-Csaroda, 2008. október 21. 


